
 منبرنشینی به سبک علی لاریجانی 
در هیات میثم مطیعی

 چگونه رئیس مجلس قانون گذار برجام 
روی منبر مداح ضد برجام سخنرانی کرد

انتشــار خبر حضور علی لاریجانی رئیس ســابق مجلس 
شورای اســامی در هیات میثم مطیعی، حتی پیش از آن 
کره  که متن اظهــارات لاریجانی در تشــریح مختصــات مذا
در شرایط امروز منتشر شــود به خودی خود ارزش خبری 
مهمــی داشــت. ایــن خبــر و بــه دنبــال آن انتشــار تصویــر 
نشسته علی لاریجانی روی منبری که مطیعی عموما روی 
آن مداحی می کند، یک پارادوکس به تمام معنا بود؛ رئیس 
کرات که به خاطر ریاست بر مجلسی که  مجلس حامی مذا
برجام را تصویب کرد توســط شــورای نگهبان ردصاحیت 
غ التحصیل  شــد، در هیاتی با مداحی میثم مطیعــی- فار
دانشــگاه امام صــادق و مداحــی که بــه صورت ویــژه علیه 
کــرات و برجام مداحــی می کرد- حاضر شــد. فراموش  مذا
نکنیم علی لاریجانی دبیر شورایعالی امنیت ملی در دهه ۸۰ 
است؛ وقتی »بیانیه تهران« بین ایران و سه کشور اروپایی 
ثبت شد، او در نقش »پلیس بد« که مقابل حسن روحانی 
کــه رل »پلیــس خــوب« را ایفا می کــرد، قــرار گرفــت. همان 
زمــان در گفت وگویــی جملــه معــروف اش دربــاره »بیانیــه 
تهران« و تعلیــق غنی ســازی را گفــت: »در غلتــان دادیم و 
آب نبــات گرفتیــم«. بــه فاصلــه کمــی از ادای ایــن عبارت 
توســط لاریجانــی، محمــود احمدی نــژاد رئیس جمهــور 
شــد و از ابتــدای کار با ژســتی فیدل کاســتروگونه شمشــیر 
کرات بســت. لاریجانی نتوانســت با احمدی نژاد  علیه مذا
کــره« که هیــچ درکــی از ســازوکارهای بین المللی  »ضدمذا
نداشــت، کار کنــد و از دبیــری شــورای عالــی امنیــت ملــی 

استعفا داد. 
هــم ایــن اســتعفا و هــم رویــه ســال های بعــد لاریجانی، 
نشــان داد آن جملــه لاریجانــی نــه دیــدگاه واقعــی وی بــه 
کرات که نوعی پالس سیاســی  موضوع بیانیه تهــران و مذا
در تقسیم کار با مؤتلف سیاسی اش یعنی حسن روحانی، 
در عرصه سیاســت داخلــی و خارجــی بوده اســت. حضور 
علی لاریجانی بر روی این منبر نکته مهــم دیگری را نیز در 
دل خود دارد؛ رئیس ۳ دوره مجلس شورای اسامی که ۱۲ 
سال پیش در حرم حضرت معصومه )س( در قم -پایتخت 
سیاســی جبهه پایــداری و حامیان ســعید جلیلی- هدف 
مهر نماز تندروها قــرار گرفت، روی منبر هیاتی ســخنرانی 
کرد که تا همین چند وقت پیش خار چشم مستمعین آن 
بود. قطعا در این جلسه مردانی با نیم نگاه به رویکردهای 
سیاسی جبهه پایداری پای منبر او نشسته بودند. مردانی 
کم سن و سال تر و البته هم سن و سال میثم مطیعی، شاید 
غ التحصیل از دانشگاه امام صادق یا دانشجویان فعلی  فار
این دانشگاه. مهمتر از همه این »شاید« ها اما نکته دیگری 
ک زیادی داشــت؛  بین مــردان حاضر پای این منبر اشــترا
مردانی بریــده از دردانه جبهه پایــداری و مصباح یزدی در 

دهه ۸۰ و ۹۰؛ سعید جلیلی. 
 فداییان جلیلی پای منبر لاریجانی 

از همان ابتدای انتشار تصویر علی لاریجانی در حساب 
کاربری میثــم مطیعی که نوشــت »جهاد تبییــن در هیأت 
آیین حسینی با حضور دکتر علی لاریجانی« دو نکته حتی 
پیش از اتمام ســخنرانی لاریجانی روشن بود. نخست این 
که رفتن علی لاریجانی به هیات مطیعی یک پیام سیاسی 
روشــن در تفکیک و مرزبنــدی جدیدی در جریان راســت 
انقابی دارد. پیامی بر این مبنا که بخشی از نیروهایی که 
تا دیروز ذیل عنوان »انقابی« فعالیت می کردند و احتمالا 
زبان تلــخ و تندی در نقــد امثال علــی لاریجانی داشــتند و 
قطعا زیر علم سعید جلیلی و جریان او سینه می زدند، حالا 
بی صدا از آن اردوگاه بیرون آمده و پای صحبتی های علی 
لاریجانــی نشســته اند. دوم این کــه نباید فرامــوش کرد که 
کمیت به حلقه سعید  نوع نگاه بخش های تاثیرگذار در حا
جلیلی در شــرایط فعلی کشــور به خصوص بعد از روی کار 
آمــدن دولــت ســیزدهم در تغییــرات تقســیم بندی هــا در 
داخل طیــف انقابی تاثیر بســیاری دارد. ســوم نیز عاملی 
نشــات گرفتــه از دولــت ســیزدهم اســت. تردیــدی نبــود و 
نیست که بخش مهمی از دولت سیزدهم را نیروهای سعید 
گزیر عملکرد این دولت به پای  جلیلی تشکیل می دادند و نا
جلیلیون نوشته شد. البته برداشتی عکس این تفسیر نیز 
بیان می شود. چندی پیش سیدحسین نقوی حسینی، 
از نزدیکان ســعید جلیلی در ســتادهای انتخاباتی اش در 
کید کرد که  سال های ۹۲ و ۹۶ در گفت وگویی با رویداد۲۴ تا
این عملکرد دولت سیزدهم و چهره های آن بود که بر روی 
میزان و کاهش رای سعید جلیلی در انتخابات تیرماه سال 

گذشته تاثیر گذاشت. 
 تغییر وضعیت لاریجانی 

در بررســی حضور لاریجانی در هیــات مطیعی یک نکته 
دیگــر را هــم بایــد در نظــر داشــت. علــی لاریجانــی بعــد از 
رخدادهای سال گذشــته در منطقه جایگاه ویژه ای پیدا 
گر دوبار دق الباب او برای ا نتخابات ریاست جمهور  کرد و ا
با مخالفت شورای نگهبان رو به رو شده بود اما او بعد از ۴ 
سال ریاست بر مجلس نقش تازه ای در تحولات منطقه ای 
با عنوان »مشــاور رهبری انقاب« پیدا کرد. مشــخصا این 
نقش تازه مورد توجه طیفی از نیروهای انقابی قرار گرفته 
و دوباره ســام لاریجانی را به گرمی پاســخ می دهد. همان 
طیفی کــه وقتــی تغییر مختصــات جایــگاه ســعید جلیلی 
را می بیند با احتــرام از او فاصلــه می گیرد، در زمــان تعریف 
نقش هــای جدید برای علــی لاریجانی او را بــالای منبر هم 

می نشاند. 
 هوشمندی در سخنرانی 

علی لاریجانی به خوبی مخاطبان خود در این هیات را 
کره  شناسایی کرده و در نحوه سخنرانی خود مساله را مذا
کتیک تعریف کرده است. مشخصا لاریجانی پیش  را یک تا
از این نیز در طیفی نبود که حیات و ممات سیاست کشور 
کــره بداند اما ایــن که در هیــات مطیعی در جمع  را در مذا
انقابی هایــی که احتمــالا در جیب بســیاری از آنهــا کارت 
کره تنها  کید می کند که مذا دانشگاه امام صادق اســت، تا
کتیک است، هوشــمندی او را نشــان می دهد. کما  یک تا
کره  کید کرد مذا این که در خال سخنان خود به صراحت تا
کیدی  خیانت نیســت تا بر مواضع قبلی خود نیز مــرور و تا

داشته باشد. 

ذرهبین

گزارش
ح کرد عبدالرضا فرجی راد مطر

اروپایی ها کاملا با واشنگتن 
هماهنگ هستند

یک تحلیلگر مســائل بین الملــل در خصوص 
کــرات ایــران و اروپــا و مزدیــک کــردن ایــران  مذا
گــر بخواهیــم  وغــرب بــه توافــق اظهــار داشــت: ا
کرات امروز را در استانبول با ســه یا چهار دور  مذا
کرات قبلی میان تیم ایرانی و اروپایی مقایسه  مذا
کرات امروز بیشتر  کنیم، امیدواری نسبت به مذا
اســت؛ چرا که تحولات جدیدی رخ داده که این 
امیــدواری را تقویــت می کنــد. عبدالرضــا فرجــی 
راد گفــت: برای مثــال ایــران اعــام کرد کــه اجازه 
داده گروهــی از آژانس بین المللــی انرژی اتمی به 
ایــران بیایند و دربــاره نحــوه ادامــه فعالیت های 
آژانس در ایــران با طــرف ایرانی گفت وگــو کنند تا 
. این  ببیننــد می توانند به توافقی برســند یــا خیر
موضوع برای اروپــا اهمیت زیادی دارد. از ســوی 
، اروپا نیز چراغ ســبزی نشــان داده و تمایل  دیگر
نســبی خود را برای به تعویق انداختن بازگشــت 
قطعنامه های شــورای امنیــت در مهرمــاه اعام 
کرده است. آنها خودشان هم تمایل چندانی به 
فعال سازی ماشه ندارند، چون نگران هستند در 
صورت فعال شــدن آن، ایران از NPT خارج شود 
و نظــارت آژانس بر فعالیت های هســته ای ایران 
پایان یابــد. در این صــورت، اروپا دیگــر اطاعی از 
تحولات هسته ای ایران نخواهد داشت. بنابراین، 
اروپایی ها نیز عاقه مندند حداقل به توافقاتی با 
ایران برســند تا یا بتواننــد اجرای مکانیزم ماشــه 
را بــه تعویــق بیندازنــد، یــا از آن صرف نظــر کننــد 
تا قطعنامه هایــی که بر اســاس قطعنامــه ۲۲۳۱ 
تعلیق شــده  بودند، پایان یابند. وی افزود: اتفاقاً 
کــرات امروز این اســت که  یکی از نــکات مهم مذا
اروپایی ها بارها اعام کرده انــد این گفت وگوها با 
هماهنگی کامل بــا آمریکا انجام می شــود. یعنی 
کــرات قــرار  ایــالات متحــده در جریــان کامــل مذا
دارد و آن را همراهــی می کنــد. احتمــالاً آمریــکا بــر 
کــرات دریافــت  اســاس اطاعاتــی کــه از ایــن مذا
کــرات آماده  می کند، بــرای دورهــای بعــدی مذا
کــرات دوم  می شــود. من پیش بینی می کنم مذا
و ســوم دیگری نیز میان ایران و اروپا برگزار شــود. 
کــره، به توافق  بعید اســت که تنها با یــک دور مذا
گــر طرفین بــه توافق نســبی  نهایی برســند. امــا ا
برســند، این گفت وگوها می تواند تأثیــر مثبتی بر 
کــرات احتمالــی میان ایــران و آمریکا داشــته  مذا
باشد. سفیر ســابق ایران در نروژ و مجارستان در 
مورد پیشنهاد اروپایی مبنی بر تعویق شش ماهه 
مکانیسم ماشه بیان کرد: بالاخره احتمالا طرف 
ایرانی عائمــی را در خصــوص به تعویــق افتادن 
بازگشت قطعنامه های پیشین از طریق مکانیسم 
ماشــه دریافت کرده که البته ما دقیقا نمی دانیم 
این تعویق چه مدت خواهد بود؛ در خبرها آمده 
بود ۶ ماه تا یک سال. قاعدتا بعد از اخباری که از 
کرات امروز به دســت می آیــد یهتر می توانیم  مذا
کی  تحلیل کنیم. برخی نشانه ها از سمت ایران حا
از آن است که احتمال تعویق فعال سازی مکانیزم 
کتبر وجود دارد. البته زمان دقیق  ماشه تا بعد از ا
آن هنوز مشخص نیســت؛ در برخی خبرها حتی 
صحبت از تعویق یک ساله مطرح شده است. این 
کرات  گر مذا مساله نیازمند بررسی بیشتر است. ا
روند مثبتی داشته باشد، طبیعتاً وضعیت بهتری 
ایجاد می شود، تنش ها کاهش می یابد و احتمال 
درگیــری نیز کم تــر خواهد شــد. در شــرایط فعلی 
که در فضــای تنش و درگیــری قرار داریــم، هرگونه 
کــرات می توانــد بــه کاهش این  پیشــرفت در مذا

بحران کمک کند. 
 بازگشت به برجام 

فرجی راد در خصوص مواضع اروپایی ها اظهار 
کرد: این موضــوع دلایل متعــددی دارد. تا پیش 
از جنــگ اوکرایــن، روابــط ایــران و اروپــا تقریباً در 
وضعیت ثابتی بود؛ نه پیشرفتی داشت و نه تنش 
خاصی. درگیری ها به چند زندانی و گفت وگوهای 
کنده محدود بود. اما از زمانی که بحث کمک  پرا
نظامی ایران به روسیه و ارسال پهپادهای شاهد 
مطرح شــد، و اخیراً نیــز ادعاهایی درباره ارســال 
موشــک، اروپایی هــا احســاس تهدیــد کردنــد. 
آنهــا گفتند موضــوع تنهــا اوکرایــن نیســت، بلکه 
امنیــت اروپــا نیــز در خطــر اســت. همیــن باعث 
شــد مواضع شــان نســبت به ایــران تندتر شــود. 
در کنار این، تعلیــق همکاری ایران بــا آژانس هم 
برای آنها نگران کننده بود، چــون احتمال خروج 
ایــران از NPT را افزایش می داد. همچنین، وقوع 
درگیری هــای مســتقیم میــان ایــران، اســرائیل و 
، احســاس خطــر اروپا  آمریــکا در هفته های اخیر
را بیشــتر کرد. لــذا تمایــل دارنــد دوباره به مســیر 
کره قبلی بیشــتر  گفت وگــو بازگردند. ســه دور مذا
کــرات امــروز در  جنبــه ارزیابــی داشــتند، امــا مذا
استانبول احتمالاً وارد جزئیات خواهد شد. ضمن 
اینکه ایران، روســیه و چین نیز نسبت به قانونی 
بــودن اقدامــات اروپا بــرای فعال ســازی مکانیزم 
ماشه ابراز تردید کرده اند. این کارشناس مسائل 
بین الملل در خصوص ادعــای غیر قانونی بودن 
فعال ســازی مکانیــزم ماشــه از ســوی اروپایی ها 
عنــوان کــرد: ایــران می گویــد غنی ســازی ۲۰ و ۶۰ 
درصد انجام داده اما نه برای ساخت ساح، بلکه 
کنش به خروج آمریکا از برجام و عدم اجرای  در وا
گر  تعهدات اروپایی ها در ده ســال گذشته. حالا ا
ایــران اعام آمادگی کند برای بازگشــت به ســطح 
غنی سازی ۳. ۶۷ درصد مندرج در برجام، و مفاد 
توافق را رعایت کند، چه دلیلی برای فعال ســازی 
مکانیــزم ماشــه وجــود دارد؟ در حالــی کــه ایران 
آمادگی بازگشــت بــه برجــام را دارد، اروپــا و آمریکا 
هــر روز تهدیــد بــه فعال ســازی ماشــه می کننــد. 
گر ایــن اتفاق بیفتــد، تحریم های ســازمان ملل  ا
بازمی گردنــد، آژانــس از ایــران خــارج می شــود و 
تنش هــا به طــور جــدی افزایــش خواهــد یافــت. 
اروپایی ها این موضوع را به خوبی درک کرده اند. 

سید آرش میلانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

آب تهران در وضعیت آب تهران در وضعیت 
سی سی یوسی سی یو

آرمان ملی: نگاهی به آمارهایی که عیسی کلانتری، وزیر اسبق کشاورزی، در 
ارتباط با آب و ذخایر آن ارائه می دهد، نشان می دهد که بحران آب در ایران از 
کنون آب برای ایران به یک ابر بحران تبدیل شده است.  خط قرمز هم عبور کرده و ا
وزی است که در پایتخت ایران، مردم با مشکلات آب دست وپنجه نرم  چند ر
می کنند. نه تنها برق در چند نوبت قطع می شود که همین باعث توقف عملکرد 
پمپ ها می گردد، بلکه پس از آن چندان آبی هم در لوله ها نیست که به دست 
کنان تهران، به ویژه در مناطق حاشیه ای،  مصرف کنندگان برسد. به  عبارتی، سا
بعضاً تا ۴ ساعت آب ندارند. از سوی دیگر، منابع تأمین آب تهران در شرایط بسیار 
گر صرفه جویی لازم صورت نگیرد، احتمال آن هست که در دو ماه  بدی قرار دارد. ا
ج شوند. به  آینده سدهای مخزنی اصلی تأمین کننده آب تهران عملاً از مدار خار
نظر می رسد فاجعه بیخ گوش تهران است، چرا که این روزها صاحبان مشاغل 

اطراف تهران، یعنی کارگاه ها و کارخانه ها، علاوه بر قطع برق، با بحران آب هم 
مواجه شده اند. شهروندان تهرانی نیز به دنبال تهیه منابع ذخیره آب هستند و 
طبق توصیه ها، ضروری است که برای تمام آپارتمان های شهر تهران پمپ آب تهیه 
شود. اما چرا به اینجا رسیدیم؟ مشکل کجاست؟ چه باید کرد؟ تهران شهری با توان 
تاب آوری بالا معرفی می شود، اما وقتی آب نباشد، آیا هنوز می توان چنین ادعایی 
داشت؟ »آرمان ملی« در این ارتباط با مهندس آرش میلانی، مشاور کنونی رئیس 
سازمان محیط زیست در امور محیط زیست شهری، گفت وگو کرده است. او معتقد 
است حالا که بحران آب به تهران رسیده، فرصت مناسبی فراهم شده تا شهروندان 
که  تهرانی به الگویی برای تمرین افزایش تاب آوری در حوزه آب تبدیل شوند؛ چرا
معمولاً وقتی بحران ها به پایتخت می رسند، برای حل آنها دستورکار تعریف می شود 

و این، به نفع کل ایران است. 

منابع آب تهران در وضعیت سی سی یو قرار دارد

با مدیریت عرضه نمی توان تهران را نجات داد

گاری  در دولــت آقــای روحانــی، بحث ســاز
ح شــد، اما با  بــا کم آبــی در وزارت نیرو مطــر
تغییر دولت، این برنامه به فراموشی سپرده 
شــد و تمرکز به تأمین فــوری و اضطراری آب 

تغییر کرد

متأســفانه تغییــرات اقلیمــی به عنــوان 
پوششــی بــرای ضعــف مدیریــت منابــع 
آب در کشــور اســتفاده می شــود. برخــی 
صاحبه نظران اصلاً به تغییر اقلیم اعتقادی 
ندارند و مدعی اند ما منابع آب کافی داریم، 

که چنین نیست 
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a r m a n m e l i . i r

 از مدت هــا قبــل اعــلام می شــد کــه بایــد در مصــرف آب 
صرفه جویی کرد، اما به یک باره شــرایطی پیــش آمد که قابل 
باور نیست؛ در تهران چندین ساعت آب نیست و مسئولان 
آماری می دهند که گویی باید برای دوران سخت تری هم آماده 

شویم. وضعیت آب در پایتخت ایران چگونه است؟
گزارش هایی که وزارت نیرو و سازمان هواشناسی درباره میزان 
بارندگی و ذخایر آب منتشر کرده اند، به وضوح نشان می دهند که 
وضعیت آب خوب نیست. این گزارش ها علمی و شفاف هستند. 
، منابع آبی در دســترس به دلیل تغییرات اقلیمی  در حال حاضر
و افزایش مصــرف در بخش های مختلــف، از جمله صنعت و آب 
شــرب و همچنین کمبــود ســرمایه گذاری در منابع جدیــد برای 
تأمین آب ســالم و بهداشــتی، دچــار بحــران شــده اند. در واقع، 
دارایی های آبی ما شــامل بارش ها، ذخایر سطحی و سفره های 
زیرزمینی، با چالش های جدی روبه رو شده اند و در طرف مصرف 
نیز شــاهد رشــد تقاضا در صنعــت، مصــرف خانگی و کشــاورزی 

هستیم. 

گهانی بود و ما وارد وضعیت بحرانی شدیم   آیا این اتفاق نا
که هم ذخایر کم شــد و هم مصرف در هر ســه حوزه مصرفی و 

کشاورزی افزایش یافت؟
، این طور نیست. این روند تدریجی بوده است. در کشور  خیر
ما اولویت های متعددی وجود دارد که باعث شده توجه کافی به 
کاهش ذخایر و افزایش مصرف آب نشود. در گذشته، کارشناسان 
میــزان مصــرف روزانــه آب در تهــران را یــک میلیــارد لیتــر اعــام 
کنون ایــن عدد به یک میلیارد و ســیصد میلیون  می کردند، اما ا
لیتر رسیده است. ۷۰ درصد این منابع قبلاً از سدها تأمین می شد، 
اما حالا بیشــتر از چاه های زیرزمینی استفاده می شود. در طول 
ده سال گذشته این اتفاق افتاده است. اطاعات درباره منابع و 
محل تأمین آب تهران منتشر شده و هشدارها داده شده اند، اما 
ساختار مدیریتی به گونه ای است که مســائل مهم تری روی میز 
تصمیم گیری قرار داشــته و تــا زمانی که بحران محیط زیســتی به 

چالش واقعی تبدیل نشود، توجه جدی به آن نمی شود. 

 در ارتباط با تغییــرات اقلیمی چه نظــری دارید؟ آیا بخش 
مهمی از شرایط فعلی ناشی از تغییر اقلیم است؟

بــرای  پوششــی  به عنــوان  اقلیمــی  تغییــرات  متأســفانه 
ضعــف مدیریــت منابــع آب در کشــور اســتفاده می شــود. برخی 
صاحب نظران اصلاً به تغییر اقلیم اعتقــادی ندارند و مدعی اند 
مــا منابــع آب کافــی داریم، کــه چنیــن نیســت. برخی هــم گرچه 
وجود تغییر اقلیم را قبــول دارند، امــا از آن برای پاســخ گو نبودن 
استفاده می کنند. این در حالی است که در جهان، حدود ۲۰ سال 
اســت بحث تغییر اقلیم جدی گرفته شده است. در دولت آقای 
روحانی، بحث سازگاری با کم آبی در وزارت نیرو مطرح شد، اما با 
تغییر دولت، این برنامه به فراموشی سپرده شد و تمرکز به تأمین 
فوری و اضطراری آب تغییر کرد. کشورهایی مانند تاجیکستان، 
با وجود ســرانه بالای آب، پایــش منابع را جــدی گرفته اند. اما در 
ایــران، حتــی در وزارت نیرو، پایــش دقیــق منابــع آب در اولویت 
نبوده و توجه کافی به داده های اقلیمی صورت نگرفته است. ما 
کنون برخی صراحتاً  نه هشدار دادیم، نه سرمایه گذاری کردیم و ا

تغییر اقلیم را انکار می کنند!

 وضعیت منابع آب در تهران چگونه است؟
وضعیــت منابع آب تهــران اصلاً مطلــوب نیســت. آمارهایی که 
درباره مهم ترین منبع تأمین آب در پایتخت یعنی پشــت ســدها، 
ارائه شده، وضعیت را مشــخص می کند. موضوع به قدری جدی 
اســت که وزارت نیــرو اعــام کرده آب مــورد اســتفاده بــرای آبیاری 
فضای ســبز را بــه سیســتم آب شــرب متصــل خواهــد کــرد. یعنی 
باید بین آب شــرب و فضای ســبز یکــی را انتخاب کرد. اســتفاده از 
آب تصفیه شده برای فضای ســبز از ۱۰ ســال قبل مطرح بود و قرار 
بود بســیاری از چاه هایــی که آب فضای ســبز را تأمیــن می کردند، 
بســته شــوند. همچنین قرار بود درختانی کــه نیاز کمتــری به آب 
دارند جایگزین شــوند. اما وقتی این موارد اجرا نشود، سفره های 
زیرزمینی تهــران تنها برای مدتــی محدود پاســخگو خواهند بود. 
۵ ســال خشکســالی پیاپی، منابع آب ضعیف ایران را به وضعیت 

»سی سی یو« رسانده است. 

کنــون که وضعیت بــه این نقطه رســیده و مــردم و صنعت   ا
بــا بحــران دســت وپنجه نــرم می کننــد، درحالی کــه فرهنــگ 

صرفه جویی هم نداریم، چه باید کرد؟
برخی متخصصان دیگــر واژه »بحــران آب« را کافی نمی دانند و 
از اصطــاح »ورشکســتگی آبی« اســتفاده می کنند. دیگــر از منبع 
لایــزال الهی خبــری نیســت. بایــد بپذیریم که بایــد مصــرف را لاغر 
کنیم و با شــرایط موجود ســازگار شــویم. باید از »مدیریت عرضه« 
به »مدیریت تقاضــا« تغییر رویکــرد دهیم. مدیریــت عرضه یعنی 
کنون حتی مردم مناطق  آوردن آب از نقاط مختلف به تهران، اما ا
تأمین کننده آب هم حقوق آبی خود را مطالبه می کنند. به عنوان 
گر آب سد طالقان را به تهران بیاوریم، سال آینده چه؟ پس  مثال، ا
باید مصــرف را بهینه کرد. فضای ســبز تهــران ســالانه ۲۰۰ میلیون 

متر مکعب آب مصــرف می کند. با کاهش این مصــرف، جایگزینی 
گونه های مقاوم به خشــکی، و کنار گذاشتن چمن کاری، می توان 
کنترل بهتری بر مصرف داشت. موضوع آب، مانند برق نیست که 
بتوان نیروگاه خورشیدی ساخت یا از همسایه ها وارد کرد. نیاز به 
زمان، فرهنگ سازی و مشارکت مردمی دارد. مفهومی به نام »روز 
صفر آبی« مطرح شده است؛ یعنی روزی که کمتر از ۵۰ لیتر آب در 
، شــهر کیپ تاون در  روز برای هر شــهروند باقی می مانــد. اولین بار
آفریقای جنوبی این روز را تجربه کرد و با بســیج عمومی، از بحران 
گذشت. اما پس از آن تاب آوری خود را تقویت کرد و الگوی مصرف 

را تغییر داد. 

 الان تهران در وضعیت روز صفر آبی قرار دارد؟
همیشه این خوش بینی وجود داشت که تهران به روز صفر آبی 
کنون هم برخی مســئولان می گویند با صرفه جویی ۱۰  نمی رســد. ا
تا ۲۰ درصدی می توان از بحران گذشــت. اما واقعیت تلخ آن است 
که تهران بــا »تنش آبی شــدید« روبه روســت. یعنی منابــع موجود 
پاســخ گوی جمعیت نیســت و در آینده وضعیت بدتر هــم خواهد 
شد. ما باید با این واقعیت تلخ روبه رو شویم و به نوعی »داروی تلخ« 
کنون افت فشار داریم، به سمت جیره بندی و حتی قطع  بخوریم. ا
شبکه آب پیش می رویم، اما بسیاری حاضر به پذیرش این واقعیت 
نیســتند. در برخی شــهرها مانند اصفهــان، تجربه بحران و شــوک 
وجــود دارد و آمادگــی بیشــتری در میــان مــردم دیده می شــود. در 
تهران نیز باید این آمادگی به وجود اید.در بحران هایی مثل بحران 
آب، تا زمانی که پایتخت نشینان دچار آن نشوند، موضوع به بحران 
ملی تبدیل نمی شود. در ۱۰ ســال گذشته، ده ها شهر در اصفهان، 
خوزســتان، یــزد و... با بحــران آب مواجــه بودنــد، اما چــون تهران 
درگیر نبود، مسأله در سطح ملی دیده نمی شد. حالا اما بحران به 

پایتخت رسیده و باید به عنوان یک مسئله ملی با آن برخورد کرد. 

گاری بــه نقطــه بحرانــی در  وز  ممکــن اســت در تهــران ر
ورشکســتگی آب برســیم تا چالش هــا و بحران هــای اجتماعی 

ناشی از آن را ملاحظه کنیم؟
باید به تجربــه جهانی نگریســت. در این تجربه کســب و کارها و 
معیشت جامعه تحت بحث مسائل انرژی قرار می گیرد. کانشهرها 
منابع قدرت و رشــد را دارند. بخشــی از آن به علت مرکزیت است و 
بخشــی از آن به خاطر مزیت هایی اســت که تقویت شــده اما این 
گر آب و برق و  تضمین کننده رونق همیشگی کسب و کار نیست. ا
انرژی در شهر نباشد و این زیرساخت ها در شهر تضمین نشود، به 
تدریج سرمایه گذاران و افرادی که موتور رشد هستند سرمایه های 
خود را به شهر دیگر و حوزه دیگر منتقل می کنند و این مورد باعث 
می شود که کسب و کار و رونق اقتصادی کمتر شده و به تدریج رنق 
کنون به  و سرمایه گذاری نیز کاهش یابد و شهر دچار مشکل شود. ا
علت برخی موارد در برخی شهرهای آمریکای شمالی این شهر ها از 
درجه ای که قبا داشته اند، سقوط کرده اند. آب سالم و بهداشتی 
گر ایــن موارد در شــهرکم شــده  برق و انــرژی بــرای شهرهاســت و ا
کز تولید خــود را منتقــل می کنند. هیچ  بخش های اقتصــادی مرا
تضمینی وجود ندارد شــهری که توان نسبی خود را از دست داده 
کوسیستمی آن از دست برسد رتبه ریسک پذیری آن  و خدمات ا
افزایش یابد و شهرهای رقیب و حتی کشورهای رقیب این مقام را 

از آن شهر و کشور می گیرند. 

در روزهــای بعد از جنــگ ایران و اســرائیل طیفی از اســاتید 
دانشــگاه و اقتصاددان هــا از تغییــر پارادیم هــا و رویکردهــای 
کمیت در حوزه های مختلف اقتصادی، سیاســت داخلی،  حا
دیپلماســی و... ســخن گفتند و عده ای از سیاسیون و جامعه 
کمیــت با مردم  شناســان و تحلیلگران هم بر تغییــر رویکرد حا
کبر ولایتی مشــاور رهبــر انقاب  کید کردنــد. اخیرا نیز علــی ا تأ
در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی نوشــته بود: مردم 
کنون نوبت مسئولین است، شیوه های  خود را اثبات کردند و ا
منقضی شــده دیگر پاســخگوی جامعه پس از جنگ نخواهد 
بود. در همین راستا یک فعال سیاسی اصاح طلب در خصوص 
کمیت اظهار داشــت: به نظر من مسأله  تغییر رویکردهای حا
ســرزمینی باید در صدر اولویت ها بــرای تغییــر در رویکردهای 

کمیت و دولت قرار گیرد. آب و محیط زیست دو نمونه حیاتی  حا
محسوب می شوند، اما به طور کل، ایران دچار مشکات متعدد 
داخلی از نظر سرزمینی است. مسائل زیست محیطی مثل آب 
و از دســت رفتن آب های زیرزمینــی، موضوعی کامــا غیرقابل 

بازگشت است. 
بعضــی دوســتان در زمینــه تغییــر رویکردهــا روی مســائل 
سیاســی و اجتماعــی نظــر دارنــد امــا بــه عقیــده مــن در وهله 
نخســت، بــرای حفــظ ایــران، تغییــر رویکردهــا در حوزه هــای 
آب و مســائل زیســت محیطــی ضــرورت بیشــتری دارد. ســید 
مصطفی هاسمی طبا در مورد جریانی که همواره اصرار بر وضع 
موجود دارند و مناع تراشی می کنند گفت: عملاً که مانع سازی 
می کنند، اما هیچ کــدام از پیــش بینی ها و نظرات شــان باعث 

بهبود شرایط نشد. خیلی مواقع، بر عکس هم شده و بر خاف 
چیزی که گفته اند اتفاق افتاد. این مســئله خیلی مهم است. 
در زمینه هــای مختلــف باید واقــع گرا باشــیم و از توهــم خارج 
شویم. بســیاری از اینها که تســلطی روی بعضی از سازمان ها و 
کمیتی دارند بیشــتر با توهم زندگی می کنند تا با  نهادهای حا
واقع گرایی در کشور. وی تصریح کرد: بنابراین ضرورت دارد یک 
واقع گرایی در کشــور رخ دهد اما اینکه چگونه این مسأله حل 
شــود و این قدرت از آنها کم شــود، بســتگی دارد به مسئولان و 
کید کرد: دولت به نام وفاق،  خود رئیس جمهور. هاشمی طبا تا
افــرادی را در دولــت پذیرفــت که با تفکر گســترش دیپلماســی 
مخالفند و همسو نیستند. این نکته هم باید اصاح شود تا این 

روابط بتواند شکل بهتری داشته باشد. 

سید مصطفی هاشمی طبا: 

به واقع گرایی نیاز داریم نه توهم اقلیت تندرو! 


